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Da li je Vojska Srbije “~ardak ni na nebu ni na zemqi”? Neobi~-
na situacija u kojoj se nalazi Ministarstvo odbrane, koje jo{
nema institucionalni status unutar Vlade Srbije, daje povoda
za takvo razmi{qawe. Tome doprinosi i nepostojawe jasno ar-
tikulisanog zajedni~kog stava zna~ajnih politi~kih aktera o VS,

koja se na tom nivou uglavnom koristi u dnevno politi~ke svrhe.
U takvim uslovima Vojska tragaju}i za profesionalnim identite-

tom, nastoje}i da relegitimi{e svoje misije, usvoji demokratske prin-
cipe zapadnog sveta, integri{e se u nacionalni, ali i u evroatlant-
ski sistem bezbednosti. Zadaci su utoliko te`i, {to dobar deo sta-
novni{tva, prema istra`ivawu javnog mwewa, i daqe ne vidi potrebu
ulaska u Nato. 

Javni dijalog izme|u dr`avnih zvani~nika, civilnih eksperata i
gra|anskog dru{tva o osobenostima sistema bezbednosti u Srbiji,
wegovim postignu}ima u posledwih {est godina i o izgledima za budu-
}i razvoj, ostvaren na nedavnoj me|unarodnoj konferenciji o refor-
mi sistema bezbednosti u Srbiji (Beograd, od 29. do 31. oktobra), mo-
gao bi Vojsci da olak{a taj teret. Makar samo zbog toga {to, prema
re~ima pomo}nika ministra za politiku odbrane Sne`ane Samar-
xi}-Markovi}, “vi{e qudi shvati {ta i za{to radimo, lak{e }e nas
podr`ati”.

Tako je, zapravo, me|unarodna konferencija “Reforma sektora
bezbednosti u Srbiji – dostignu}a i perspektive” odr`ana u pravi ~as.
Organizovali su je Centar za civilno vojne odnose, Vlada ^e{ke Repu-
blike i @enevski centar za demokratsku kontrolu oru`anih snaga, u po-
ku{aju da pru`e sveobuhvatni pregled reformi. Takva nastojawa prati-
la je i tematska podeqenost na {est sesija, na kojima se govorilo o re-
formi Vojske Srbije, policije, bezbednosno-obave{tajnih slu`bi, pa-
rapolicijskih snaga, sektora bezbednosti, te o evroatlantskoj integra-
ciji Srbije, zborniku radova “Javnost i vojska”. Konferencija je zavr-
{ena plenarnom diskusijom koja je posve}ena pokretawu nacionalnog
dijaloga o reformi sektora bezbednosti.

Izlaga~i su poku{ali da ozna~e najzna~ajnije prepreke za re-
formu sektora bezbednosti, prioritete u reformi, korake ka zao-
kru`ivawu pravnog i strate{kog okvira za razvoj, doprinos integra-
ciji Srbije u evroatlantsku zajednicu, ure|ivawe na na~elima demo-
kratske i civilne kontrole. U istom radnom okviru kretala su se i iz-
lagawa predstavnika MO, pomo}nika ministra za politiku odbrane
Sne`ane Samarxi}-Markovi}, pomo}nika ministra za qudske resur-
se dr Zorana Jefti}a i zastupnika na~elnika Vojnobezbednosne agen-
cije Svetka Kova~a.

Prema re~ima Sne`ane Samarxi}-Markovi}, reforma je, izme-
|u ostalog, sistemski poku{aj korenite promene svesti unutar, ali i
van sistema odbrane. U dru{tvu postoji konsenzus za ulazak u Part-

nerstvo za mir. Kako u PzM ne}e u}i samo vojska, ve} celo dru{tvo,
ono ima pravo da zna za{to tamo treba da zakora~i. Wen odgovor je
– zato {to nema alternative. 

Zoran Jefti} je predstavio organizaciju MO i wenu projekciju
od 2007–2010. Trenutno brojno stawe je za 12.000 mawe nego {to je
bilo pro{le godine. Ve} 2007. bi}e izme|u 27.000 i 28.000 pripad-
nika profesionalnog sastava, a 2010. taj broj }e se smawiti za jo{
nekoliko hiqada. ”@elimo da u okviru raspolo`ivih finansijskih
sredstava razvijemo vojsku koja mo`e odgovoriti postoje}im bezbed-
nosnim izazovima”, zakqu~io je Jefti}.

Reforma sistema bezbednosti vezana je i za postizawe standar-
da va`e}ih u Evropskoj uniji. Ona, naime, pokazuje Evropskoj uniji da
zemqa koja to ostvari prihvata evropske vrednosti. Stoga se ni pri-
prema Srbije za prijem u EU ne sprovodi samo preko ekonomije, pod-
setila je direktorka Kancelarije za pridru`ivawe EU, Tawa Mi{~e-
vi}, pa se mo`e o~ekivati pritisak da se ispune zahtevi i u oblasti
reforme sistema bezbednosti. Specijalni izaslanik za Nato, Brani-
slav Milinkovi} naglasio je da ”ulaskom u PzM prestajemo da budemo
crna rupa ogromnog evroatlantskog prostora i dobijamo odre|ene
bezbednosne garancije”.

Konferencija je pokazala da je javni dijalog izme|u razli~itih
subjekata sistema bezbednosti dobar na~in za suo~avawe razli~itih
pogleda i sagledavawe reforme, ali i za podsticawe rasprave o dok-
trinarnim okvirima nacionalne bezbednosti i razumevawe da napo-
ri ~iweni u okviru sistema odbrane celu zemqu pribli`avaju „evrop-
skoj porodici naroda”. 
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DUGO PUTOVAWE KA EVROPI
Evropska unija je 

u junu usvojila Koncept
podr{ke reformi sektora

bezbednosti. To zna~i 
da }e u budu}nosti

verovatno nivo
reformisanosti tog

sektora biti jedan 
od kriterijuma za na{e

prikqu~ewe
Evropskoj uniji.

ISKUSTVA ^E[KE

Izlagawe stru~waka za sistem bezbednosti iz ̂ e{ke obogati-
lo je konferenciju za komparativno iskustvo zemqe koja je morala
da pro|e kroz tranziciju i oslobodi se nasle|a iz autoritarnog pe-
rioda. Posebno je bio zanimqiv osvrt Jane [indelkove iz ~e{ke
ambasade u Beogradu, koja je istakla da svakom narodu wegovi pro-
blemi izgledaju najte`i. ”Kada je ^e{ka iza{la iz socijalisti~kog
sistema, imala je potpuno sru{enu privredu i na mnogim poqima je
morala da po~ne ispo~etka. ^e{ka, dodu{e, nije kao Srbija bila
uslovqavana, ali je 15 godina poku{avala da dovede dr`avu u red
kako bi mogla da u|e u EU i Nato”, rekla je [indelkova.

Pouke iz drugih tranzicionih zemaqa koje se nalaze u situa-
ciji sli~noj ovoj u Srbiji, predstavili su gosti iz @enevskog centra
za demokratsku kontrolu oru`anih snaga.


